



The Higher Shari'ah Authority at the Central Bank holds its 2nd meeting for the year 2020

Abu Dhabi (May 3rd, 2020): The Higher Shari'ah Authority (HSA) for financial and banking activities in the UAE held its second meeting for the year 2020, on 26th April 2020. The meeting was chaired by His Eminence Sheikh Dr. Ahmed Bin Abdulaziz Al Haddad, the Chairman of the HSA, and attended by Their Eminences the members of the HSA: Sheikh Prof. Dr. Jassim Ali Al Shamsi, Sheikh Issam Muhamad Ishaq, Sheikh Dr. Aznan Hasan, and Sheikh Dr. Usaid Muhammad Adeeb Al Kilani.

The HSA adopted its report for the year 2019, which maps the most significant achievements, initiatives and resolutions conducted during the year. The HSA also discussed COVID-19 pandemic effects on the economy and approved a set of Shari'ah parameters to mitigate it's impact on affected individuals and companies, as well as, urged Islamic financial institutions to join their efforts in supporting sectors and individuals affected by this pandemic.

The HSA also issued Shari'ah parameters related to the postponement of installments for Islamic financial institutions' customers and how to deal with such postponement from a Shari'ah perspective based on

الهيئة العليا الشرعية للمصرف المركزي تعقد اجتماعها الثاني لسنة 2020

أبوظبي (3 مايو 2020): عقدت الهيئة العليا الشرعية (الهيئة) للأنشطة المالية والمصرفية في دولة الإمارات اجتماعها الثاني لسنة 2020، يوم 26 أبريل 2020 برئاسة فضيلة الشيخ د. أحمد عبد العزيز الحداد، رئيس الهيئة، وحضور أصحاب الفضيلة أعضاء الهيئة: فضيلة الشيخ أ.د. جاسم علي الشامسي، وفضيلة الشيخ عصام محمد إسحاق، وفضيلة الشيخ د. عزنان حسن، وفضيلة الشيخ د. أسيد محمد أديب كيلاني.

وقد اعتمدت الهيئة تقريرها لسنة 2019 والذي يرسم أهم الإنجازات و المبادرات والقرارات التي تبنتها خلال السنة. كما ناقشت الهيئة التداعيات الاقتصادية لتفشي وباء كوفيد-19 واعتمدت مجموعة من الضوابط الشرعية لتدابير تهدف الى تخفيف تداعيات هذه الجائحة على المتضررين من الأفراد والشركات، وحثت المؤسسات المالية الإسلامية على تضافر جهودها من أجل دعم الأفراد والقطاعات المتضررة من هذا الوباء.

هذا وقد وضعت الهيئة ضوابط شرعية خاصة بتأجيل أقساط الديون لمتعاملي المؤسسات المالية الإسلامية وكيفية معالجتها من الناحية الشرعية حسب نوع المعاملات والعقود الشرعية الخاصة بها.



the type of the transactions and their Shari'ah contracts.

Moreover, the HSA has reviewed its agenda and adopted some Shari'ah standards and parameters for calculating of the collections costs incurred by Islamic financial institutions from late payment transactions. The HSA also discussed issues related to the imposition of fees on loan based transactions, where HAS instructed to conduct consultation with Islamic Banking Committee of the UAE Banks Federation, to identify best practices in this regard.

The HSA also reviewed requests for new financial products submitted by some Islamic financial institutions, and approved the applications that comply with the applicable Sharia standards. The HSA stressed the need to strike a balance between development and innovation in Islamic financial products and the regulatory and Shari'ah requirements.

Furthermore, HSA reviewed the requests submitted by Islamic financial institutions regarding the approval of annual Shari'ah reports, the appointment of members of the Internal Shari'ah Supervision Committees, and the heads of the Internal Shari'ah Control and Shari'ah Audit Departments, and issued resolutions in this regard.

To further improve the role of Internal Shari'ah Supervision Committees in Islamic financial institutions, the HSA was instructed to prepare a Charter template for the Internal Shari'ah

كما استعرضت الهيئة جدول أعمالها واعتمدت بعض المعايير والضوابط الشرعية الخاصة باحتساب التكاليف الخاصة بالتحصيل والمتابعة في المؤسسات المالية الإسلامية من المعاملات المتأخر سدادها. وناقشت قضايا متعلقة بفرض الرسوم على المعاملات المبنية على القرض حيث وجهت الهيئة بالتشاور مع لجنة الصيرفة الإسلامية التابعة لإتحاد مصارف الإمارات من أجل الاطلاع على أفضل الممارسات في هذا الخصوص.

بالإضافة الى ذلك، استعرضت الهيئة طلبات المنتجات المالية الجديدة التي قدمتها بعض المؤسسات المالية الإسلامية، وتم اعتماد الطلبات المستكملة للشروط حسب المعايير الشرعية المعمول بها. وأكدت الهيئة على ضرورة تحقيق التوازن ما بين التطوير والابتكار في المنتجات المالية الإسلامية وبين المتطلبات الرقابية والشرعية.

كما اطلعت الهيئة على طلبات بشأن اعتماد التقارير الشرعية السنوية وتعيين أعضاء لجان الرقابة الشرعية الداخلية ورؤساء أقسام الرقابية الشرعية الداخلية التي قدمتها بعض المؤسسات المالية الإسلامية واتخذت قرارات بخصوصها.

ولأجل تنظيم عمل لجان الرقابة الشرعية الداخلية في المؤسسات المالية الإسلامية، وجهت الهيئة بوضع لائحة نموذجية للجان الرقابة الشرعية



Supervision Committees based on best practices and to initiate a consultation about it with Islamic financial institutions.

The HSA completed the discussion of the remaining topics listed on the agenda and undertook the necessary action.

الداخلية بناء على أفضل الممارسات وأن يتم التشاور بخصوصها مع المؤسسات المالية الإسلامية.

واستكملت الهيئة مناقشة باقي الموضوعات المدرجة على جدول أعمالها واتخذت القرارات اللازمة بشأنها.

-Ends-

-انتهى-